

The 90th Anniversary of Yunnan University



云南大学历史文化丛书 主编 刘绍怀 何天淳



## Yunnan University

本 册 主 编 张昌山 副 主 编 张云孙 马志宇 施海涛



#### 图书在版编目(CIP)数据

云南大学 / 张昌山主编. 一昆明: 云南大学出版 社, 2013

(云南大学历史文化丛书 / 刘绍怀, 何天淳主编) ISBN 978-7-5482-1500-4

I. ①云… II. ①张… III. ①云南大学一校史—画册 IV. ①G649. 287. 41-64

中国版本图书馆CIP数据核字(2013)第066916号

责任编辑:石可责任校对:刘焰

装帧设计: 昆明市赤日广告有限公司



云南大学历史文化丛书 主编 刘绍怀 何天淳



### Yunnan University

#### 本册主编 张昌山

出版发行: 云南大学出版社

制 版:昆明凡影图文艺术有限公司

印 装:昆明富新春彩色印务有限公司

开 本: 889mm×1194mm 1/12

印 张: 8

字 数: 150千

版 次: 2013年4月第1版

印 次: 2013年4月第1次印刷

书 号: ISBN 978-7-5482-1500-4

定 价: 128.00元

社 址:昆明市翠湖北路2号云南大学英华园内

邮 编: 650091

电 话: (0871)65033244 65031071

网 址: http://www.ynup.com

E-mail: market@ynup.com

#### 《云南大学历史文化丛书》编委会

主 任: 刘绍怀 何天淳

委 员:张昌山 肖 宪 李建宇 武建国 张克勤 王建华

> 周学斌 林文勋 刘晓江 张力 丁中涛 张云孙 郝淑美

#### 《云南大学》画册

编:张昌山

副 主 编: 张云孙 马志宇 施海涛

执行副主编:马竞欧

策划撰稿:马志宇 马竞欧 祁志浩 张志军

刘兴育 影: 李 哲 武有福 于春滨 马竞欧

> 梁益坚 文 斌 冯海波 程俊睿 陈涛

英文翻译: 骆 洪 董丹萍 杨 汩 张新峰 何新元

> 谢 萍 徐 莎

译文校稿:杨伟 于欣力 郑蔚 沈芸 钱均

马 理 何可人 毕媛媛 方芳 付 蕾 刘静

设 计: 昆明市赤日广告有限公司

统 筹:云南大学党委宣传部

特别鸣谢:云南大学档案馆

云南大学国际合作与交流处

云南大学出版社

#### Editorial Board of The History and Culture of Yunnan University Series

Chairman: Liu Shaohuai

He Tianchun

Editorial Board Members: Zhang Changshan

Li Jianyu

Zhang Keqin Wu Jianguo

Wang Jianhua

Xiao Xian Zhou Xuebin Liu Xiaojiang

Zhana Li

Ding Zhongtao

Lin Wenxun

Zhang Yunsun Hao Shumei

#### Editorial Board of Yunnan University Pictorial

Editor-in-chief: Zhang Changshan

Associate Editors-in-chief: Zhang Yunsun

Ma Zhiyu

Shi Haitao

Executive Editor-in-chief: Ma Jing ou

Text by: Ma Zhiyu

Ma Jing' ou

Qi Zhihao

Zhang Zhijun

Photographers: Li Zhe

Liu Xingyu Wu Youfu Yu Chunbin

Ma Jing' ou

Feng Haibo

Liang Yijian

Chen Junrui

Bi Yuanyuan

Chen Tao

Translators: Luo Hong

Wen Bin

Zhang Xinfeng

Dong Danping

Xu Sha

Xie Ping Yu Xinli

Shen Yun Zheng Wei

Qian Jun Ma Li

He Keren

Yang Mi

Fang Fang Fu Lei Liu Jing

Designer: REDSUN Brandtent & Design

He Xinyuan

Translation Proofreaders: Yang Wei

Overall Planner: Department of Publicity, CPC Yunnan University Committee

Contributors: Yunnan University Archives

Office of International Cooperation and Exchange, Yunnan University

Yunnan University Press

#### 《云南大学历史文化丛书》



九秩东陆, 文明允臻。

云南大学,居物候福地昆明。1922年,学基始莫;1923年,招生育才。今日的云南大学,是国家"211工程"重点建设大学、西部大开发重点建设院校、教育部和云南省人民政府重点共建高校、中西部高校基础能力建设工程和中西部高校提升综合实力工程实施院校。在中国高等教育史上,云南大学可谓用精诚注解了价值,以独特品格书写了浓墨重彩的华章。

九十年来,作为倡率云岭大地文运之先的高等学府,云南大学遵循"立足边疆、服务云南、提升水平、办出特色"的办学思路,乘承"会泽百家、至公天下"的云大精神和"自尊、致知、正义、力行"的东陆良训,脚踏实地,开拓进取,为民族铸希望,为国家育栋梁,渐著成为边疆黉宫之典范。

九十年,心雄志嘉,一路印迹。九十年,笃学躬行,一程佳话。九十年,励精图治, 一府神韵。近年来,在承继光荣传统的基础上,云南大学以建设区域性高水平研究型综合 大学为目标,以水平提升为主线,以内涵建设为重点,夯实基础,优化结构,强化优势, 凸显特色,增强活力,推动学校实现了科学发展、跨越发展、超常发展、和谐发展。

文脉郁郁,星光殷殷。为进一步弘扬精神,引领发展,籍建校九十周年之际,特推出《云南大学历史文化丛书》。《云南大学历史文化丛书》凡书三部:《云南大学》、《云大记忆》、《云大老档案》,所收集与张布的乃是云南大学珍贵的美图、佳文、档案。三书或有图有文,或有史有论,或有情有义,立体多维地将有底蕴、有故事、有内涵的云大予以呈现和展示。各书之间题材、风格、内容等虽有所区处,但要旨归一,其意不言自明。当然,捧书在手,阅时有欣喜,阅罢有余韵,则是我们所乐见的。正所谓,书香动人。

九十年前,为国而立;九十年后,仍为国强。云南大学建设发展的九十年,是与时代同步伐的九十年,亦是与人民共创业的九十年,更是与国家齐奋进的九十年。知往示今,云大人对未来满怀期冀。可以预见,建校百年之时,云南大学定又是一番好风景!

是为序。

刘绍怀 何天淳 二〇一三年四月

#### The History and Culture of Yunnan University Series

# **Foreword**

The spring of 2013 is ushering in Yunnan University's 90th anniversary of founding. We take pride in its role as a disseminator of civilization.

Located in the "Spring City" of Kunming, Yunnan University was founded in 1922 and began to enroll students the next year. Ninety years later, it has now become a member of China's "Project 211," a key university involved in China's national drive to develop the western regions, a key university to benefit from focused support from the People's Government of Yunnan and the Ministry of Education, a participant of the "Central-eastern Chinese Universities Capacity-building Project," and a participant of the "Central-western Chinese Universities Comprehensive Capacity Promotion Project." In the history of China's higher education development, Yunnan University has epitomized the core values of higher learning and created its own history with prominent characteristics.

Yunnan University has taken a leading role in terms of regional academic endeavors. It commits to "Wisdom from Many and Justice for AII" by "taking a foothold in the southwestern frontiers, serving the people of Yunnan, promoting academic strengths, and developing distinct features." It adheres to the values of "Self-esteem, Knowledge Extended via Investigations, Justice and Persistent Practice," and has educated numerous talents for the nation. It has thus become a university role model that contributes to the realization of a great national dream.

Pursuing its ambitions during the past 9 decades, Yunnan University has created inspiring traditions. It is now taking unwavering steps to becoming a regional high-level research-oriented comprehensive university; it is committed to promoting its capacities, consolidating its foundation, optimizing its structure, and giving full play to its strengths in order to achieve rational and harmonious development.

To pay due tribute to the spirit and accomplishments of Yunnan University, we edited the three-volume commemorative series entitled *The History and Culture of Yunnan University*, and the three volumes are respectively entitled *Yunnan University*, *Memories of Yunnan University*, and *Yunnan University in Archives*. A combination of history and comments, sentiments and memory, these are collections of photos, articles, and historical documents which present a multifaceted story of Yunnan University's glorious past. The themes, style, and contents of these volumes may differ, but they all draw the reader's attention in one direction. Nothing would gratify us more than to know that these volumes are enjoyable to read.

Yunnan University was founded 90 years ago to serve the nation; 90 years later, it continues to contribute to the building of a prospering China. The past 90 years saw Yunnan University's incessant development that has been one with China's and the Chinese people's steady movement forward. Our past informs our future. We as members of Yunnan University are full of hope for a better Yunnan University in ten years when Yunnan University celebrates its centennial anniversary of founding.

Liu Shaohuai, He Tianchun April 2013



### 谨以此画册献给云南大学建校九十周年

Dedicated to the 90th Anniversary of Yunnan University













致知 正义 力行

Self-esteem, Knowledge Extended via Investigations, Justice, and Persistent Practice



2013

建校九十周年校庆年(2012—2013) The 90<sup>th</sup> Anniversary Celebration of Yunnan University (2012–2013)

1950



云南大学(隶属中央高等教育部 Yunnan University (under the Central Higher Education Ministry) (1950)

1958至今



Yunnan University (under Yunnan Provincial Government) (1958—)



1934

Provincial Yunnan University (1934)



National Yunnan University (1938)



1930



Provincial University of the Eastern Land (1930)

Private University of the Eastern Land (1922)

## 关怀

# Warm Concern

科技兴春本

时任中共中央总书记、国家主席、中央军委主席 江泽民为学校题词

Inscriptions by Jiang Zemin, the then Secretary General of the CPC Central Committee, President of PRC, Chairman of the Central Military Commission

时任中共中央政治局常委、国务院总理李鹏为学校题词 Inscriptions by Li Peng, the then Member of the Standing Committee of CPC Central Politburo, Premier of the State Council

# 关怀

## Warm **Concern**



胡锦涛同志视察云南大学 Hu Jintao inspecting Yunnan University



尉健行同志视察云南大学 Wei Jianxing inspecting Yunnan University



李岚清同志视察云南大学 Li Lanqing inspecting Yunnan University



吴邦国同志视察云南大学 Wu Bangguo inspecting Yunnan University



李长春同志视察我校孟加拉孔子学院 Li Changchun visiting Yunnan University' s Confucius Institute in Bangladesh

Warm Concern

### 关怀

# Warm Concern



回良玉同志出席在我校举办的国际人类学与 民族学联合会第16届大会 Hui Liangyu attending the 16<sup>th</sup> World Congress of IUAES at Yunnan University

教育部部长袁贵仁出席滇西边境片区区域发展与扶贫攻坚 启动会,要求我校全力配合教育部定点扶贫工作,积极服 务滇西区域发展与扶贫攻坚

Yuan Guiren, Minister of MOE, attended the conference initiating the regional development and poverty-alleviation campaigns in the border areas of West Yunnan. He required that Yunnan University should go all out to participate in the campaigns.





中共云南省委书记秦光荣 (中) 到学校视察指导工作 Qin Guangrong (middle), Secretary General of the CPC Yunnan Provincial Committee, inspecting Yunnan University



云南省省长李纪恒 (中) 到学校视察指导工作 Li Jiheng (middle), Governor of Yunnan Province, inspecting Yunnan University



中共云南省委副书记仇和(右)到学校为大学生作形势政策报告 Qiu He (right), vice Secretary General of the CPC Yunnan Provincial Committee, arriving at Yunnan University to give a speech on current situation and policies to students of the University



校党委书记 刘绍怀 Secretary of the CPC Yunnan University Committee: Liu Shaohuai

站在新的历史起点上,我们要继续秉承"会泽百家、至公天下"的云大精神,以水平提升为主线,以内涵建设为重点,以体制机制改革为动力,以党建思想政治工作为保证,实施综合创新、人才强校、非均衡发展、合作共建和国际化战略,推动学校科学发展、跨越发展、超常发展、和谐发展,团结奋斗,坚定信心,开拓进取,使学校综合实力和整体水平跃上新的台阶,把云南大学建设成为"中国一流、世界知名"的区域性高水平研究型综合大学。

At the new historical starting point, we will carry forward Yunnan University's spirit of "Wisdom from Many and Justice for All." Guaranteed by the Party construction work, we will implement the strategies of innovation, human resource reinforcement, specific—preference programs promotion, cooperative construction, and internationalization, so as to raise the level of education and to facilitate the scientific, accelerated, and harmonious development of the University. We will be united and determined to turn Yunnan University into a regional high—level research—oriented university that is "best in West China, advanced in the whole country, and famous throughout the world", paving the way for its progress into the circle of top universities in China.



校 长 林文勋 President of Yunnan University: Lin Wenxun

"十二五"期间是云南大学建设与发展的重要战略机遇期,我们要紧紧抓住"211工程"新一期建设、"中西部高校基础能力建设工程"、"中西部高校提升综合实力工程"等重要机遇,加强建设,优化结构,强化优势,凸显特色,全面提升学科建设水平、人才培养质量、科学研究层次、社会服务和文化传承创新能力以及国际化、现代化水平,不断推动云南大学实现更好更快发展,为国家和地方经济社会发展作出新的更大贡献。

The period of the 12th "Five-Year Plan" is of strategic significance to Yunnan University. We must grasp the important opportunities along with the new phase of "Project 211," and with the National Projects to reinforce "capacity construction" and "comprehensive strengths" of the Central and West China's universities. We will strengthen the construction, optimize the structure, and exploit the advantages so as to improve the whole level of curriculum, education, research, social service, cultural inheritance and innovation, and internalization. We are dedicated to the better and faster advancement of the University so that we can make more contributions to the national and regional economic development.

和物物

林文勋

## Contents 目录

會澤百家 至公天下

Wisdom from Many, Justice for All

学校概况

About Yunnan University

01

人才培养

Training and Cultivation

17

学科建设

Discipline Construction

31

社会服务

Social Services

39

公共服务

Public Services

51

历史沿革

The History of Yunnan University

03

科学研究

Scientific Research

21

师资队伍

Faculty

35

对外合作与交流

Academic Cooperation and Exchange

45

新校区建设

New Campus Construction

53

学院制建设

College and School System

57

校园生活 Campus Life

67

党建思想政治工作

Party Construction and Ideological & Political Work

61

未来发展 Blueprint for the

Future

79

校园景观 Campus View

71

# 雲南大學

### 学校概况

云南大学坐落在闻名遐迩的春城昆明,其前身私立东陆大学始建于1922年12月,1930年改为省立东陆大学,1934年更名为省立云南大学,1938年改为国立云南大学,1950年根据中央人民政府文件定名为云南大学,1978年被国务院确定为全国88所重点大学之一。

20世纪90年代以来,学校先后成为"211工程"建设大学、西部大开发重点建设院校、教育部和云南省人民政府共建高校。

"十一五"以来,学校围绕建设区域性高水平研究型综合大学的目标,"211工程"三期建设顺利通过验收,入选国家"中西部高校基础能力建设工程"和"中西部高校提升综合实力工程"实施院校,学校实现了新的发展。

得益于独特的区位优势、九十年深厚的历史文化底 蕴和优良的教育教学传统,今日的云南大学已成为一所 以民族学、生物学、特色资源开发与环境保护,以及边 疆问题和东南亚、南亚国际问题研究为优势特色,文、 史、哲、经、法、教育、理、工、农、医、管、艺术等 学科较为齐全,人才密集的全国重点综合性大学。





# About Yunnan University

Yunnan University is located in Kunming, a city renowned for its spring-like weather all the year round. The precursor of Yunnan University, "Private University of the Eastern Land" was founded in December 1922. Later, it was renamed Provincial Yunnan University in 1934, and National Yunnan University in 1938. It is one of the earliest comprehensive universities in southwest China. In 1978, it was ranked by the State Council as one of the 88 national key universities.

Since the 1990s, Yunnan University has won the membership of "Project 211," has become one of the higher education institutions in western and ethnic minority inhabited areas that enjoys intensive support from the Ministry of Education and has been jointly supported by central and local governments.

Since the 11<sup>th</sup> "Five-year Plan," Yunnan University has been striving to build a regional high-level research-oriented comprehensive university and to become one of top universities in China. Its plan for the third phase of "Project 211" has been approved of and it has been chosen as one of the universities supported by the "Project of Promoting Comprehensive Strengths of Universities in Central and West China."

Thanks to its geographical advantages, eminent educational tradition and rich cultural heritage over a long history of 90 years, Yunnan University has now gathered a galaxy of talents in liberal arts, science, law, technology, economics, agriculture, medicine, business administration, and fine arts, and has developed into a comprehensive modern university featuring ethnology, biology, resource development and environmental protection, study of frontier issues and Southeast Asia and South Asia studies.

#### \* About Yunnan University



学校下设20个学院、8个研究院、1个公共课教学部、1个留学生院, 现有全日制在校本科学生14975人,研究生14092人。现有教职工2837人, 专任教师1669人。学校占地面积4551.84亩,分校本部和呈贡校区两个校 区,公用校舍建筑面积81.4万余平方米,教学、科研仪器设备资产总值近4亿 元,图书馆藏书300余万册,是中国教育科研计算机网络(CERNET)云南 主节点单位。

面向未来,云南大学将继续秉承"会泽百家、至公天下"的云大精神, 突出科学发展的主题,坚持依法治校、以德立校、学术兴校、人才强校,探 索构建现代大学制度,显著提升学科水平、教育质量、科研层次、社会服务 和文化传承创新能力,努力建成"中国一流、世界知名"的区域性高水平研 究型综合大学。

Yunnan University now has 20 schools, 8 research institutes, 1 General Teaching Department, and 1 College of International Students. The University now has an enrollment of 14,975 undergraduate students and 14,092 graduate students. It has a staff of 2,837, including 1,669 faculty members. The old campus in downtown Kunming and the new campus in Chenggong District altogether cover 300 hectares, on which classroom facilities occupy 814,000 m<sup>2</sup>. The total value of teaching and research instrument and equipment amounts to 400 million Yuan. The university library, with a collection of 3 million volumes, is the host node of CERNET in Yunnan.

Yunnan University will stick to its spirit of "Wisdom from Many and Justice for All" and develop in a scientific way, highlighting rule of law, establishment by virtue, developing by relying on academic research and talents. It will continue to explore the formation of modern university system, enhance its academic strengths, improve its education quality, strengthen its research capacity and social services, promoting its cultural inheritance and innovation capability. It is now working hard to become a regional high-level research-oriented comprehensive university that is "best in West China, advanced in the whole country, and famous throughout the world."

